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VÁŽENÍ SPOLUOBČANÉ,
tak jak v minulých letech, tak i v letošním roce začíná zimní období nastupovat velmi pomalu. Teploty, alespoň ty noční, 
se s nastupujícím adventním obdobím sice již dostávají pod bod mrazu, ale sněhových srážek jsme se zatím nedočkali. 
Snad nám to příroda vynahradí o vánočních svátcích.

V tomto období je těžké se věnovat jakémukoli tématu, aniž by nebylo svázáno s koronavirovou pandemií, tedy s dobou, 
která byla v mnoha ohledech pro jednotlivce, firmy i státní instituce zcela výjimečná. V současné době, kdy probíhá další 
uvolnění mimořádných opatření mají prioritu otázky ekonomického poklesu jak příjmu obyvatel, kteří byli nějakým 
způsobem pracovně omezeni, tak především zaměstnavatelů počínaje stagnací jejich činnosti a výroby, které přechází jen 
velmi pozvolně na hodnoty z počátku letošního roku. Podobný dopad budou mít uvedené skutečnosti také na provoz naší 
obce. Koncem roku i problematika koronaviru ustupuje do pozadí v souvislosti s nadcházející adventním obdobím a oslav 
konce roku. Lidé se chtějí v této době oprávněně na chvíli oprostit od všech každodenních starostí a prožít poslední dny 
roku v klidu a pohodě. Přeji tedy nám všem, abychom strávili vánoční svátky i konec roku ve zdraví, pohodě a spokoje-
nosti. Do nového roku Vám přeji pevné zdraví a hodně štěstí.

Libor Pazdera – starosta

MIKROREGION 
PODCHŘIBÍ
V letošním roce mikroregion Podchřibí zažádal o dvě 
dotace. První žádost byla podána na stavbu rozhledny 
Sůsedská, která bude stát na trojmezí obcí Hýsly, Ježov  
a Žádovice. Rozhledna bude z pohledového betonu, bude 
mít 3 nadzemní podlaží a jedno vyhlídkové podlaží. Výška 
stavby bude 21,12 m. Žádost byla podána na Ministerstvo 
pro místní rozvoj z programu podpory cestovního ruchu 
v regionech. Žádost byla úspěšná a Mikroregion Podchří-
bí získal dotaci ve výši 3. 328. 050,- Kč. Po vyhlášení vý-
běrového řízení na stavbu rozhledny byla vybrána firma 
RENOVA stavební a obchodní společnost, s.r.o. Hodonín 
s nejvýhodnější nabídkou 6. 046. 686,- Kč. Na spolufinan-
cování se podílí obce Hýsly, Ježov a Žádovice. Stavba roz-
hledny již započala předáním staveniště a prací na elek-
trické přípojce. Dokončení a předání rozhledny je k 31. 8. 
2021. Další dotace Mikroregionu Podchřibí byla ze SZIF  
z programu Rozvoje venkova. Projekt „Cesta krajinou mi-
kroregionu Podchřibí – inventář“. Projekt řeší doplnění 
inventáře po trase stezky. Každá obec, na jejímž katastru 
budou tyto prvky vybudovány, se na tomto spolu finančně 
podílí. Celková výše dotace je 737. 054,- Kč. Ve výběrovém 
řízení byla vybrána firma pana Alexandra Kalouse ve výši
785.324,-Kč pro výrobu tesařských konstrukcí a pro vý-
robu zámečnických konstrukcí byla vybrána firma pana 
Jakub Pařízka ve výši 492.143, 43,- Kč. Celková cena díla 
je 1.227.458, 43,- Kč. Inventář stezky bude předán k 31. 5. 
2021.

SPOLEČENSKÁ KRONIKA
Ve 2. pololetí roku 2020 se narodili 2 noví občánci, ze-
mřelo 5 občanů, přihlásilo se k trvalému pobytu 8 občanů 
a odstěhovali se 4 občané. V prosinci 2020 má tedy naše 
obec 578 obyvatel.

Jubilanti: 

75 let: 
Marie Frýbortová
Sukopová Marie

80 let: 
Vlasta Formanová
Klement Frýbort

85 let: 
Anna Valčuhová
Ludmila Mráčková

Narození: 
Gerling Stefan
Výletová Beáta

Naše řady opustili: 
Antonín Kohout
František Hajný
Věra Daňhelová
Jaroslava Zelinková
Jaroslav Bilík
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ZO na svém zasedání dne 7. 7. 2020
Schválilo.
Výběr dodavatele „Rekonstrukce obecního úřadu Vřesovice-II. etapa“
Zastupitelstvo obce Vřesoviceschvaluje firmu KALA, spol. s.r.o. stavební činnost jako 
dodavatele stavebních prací pro veřejnou zakázku „Rekonstrukce obecního úřadu 
Vřesovice – II. Etapa“ s cenovou nabídkou 6 824 357Kč a pověřuje starostu obce Vře-
sovice podpisem smlouvy o dílo.
Příkazní smlouva JD-dotace s.r.o.-odborné služby „Rekonstrukce obecního úřadu 
Vřesovice II-etapa“
Zastupitelstvo obce Vřesovice schvaluje příkazní smlouvu mezi Obcí Vřesovice a JD-
-dotace s.r.o. a pověřuje starostu k podpisu smlouvy.
Smlouva E.ON p.č. 2186/31
Zastupitelstvo obce Vřesovice schvaluje smlouvu o smlouvě budoucí o zřízení věcného 
břemene mezi obcí Vřesovice a E.ON Distribuce, a.s. na p.č. 2186/31 v k.ú. Vřesovice 
na LV č. 10001, za účelem stavby: Vřesovice, příp.NN, Tichý.
Smlouva E.ON p.č. 1424/4
Zastupitelstvo obce Vřesovice schvaluje smlouvu o smlouvě budoucí o zřízení věcného 
břemene mezi obcí Vřesovice a E.ON Distribuce, a.s. na p.č. 1424/4 v k.ú. Vřesovice na 
LV č. 10001, za účelem stavby: Vřesovice, příp.NN, Hofman.
ZO na svém zasedání dne 22. 9. 2020
Schválilo:
Smlouva E.ON p.č. 3142
Zastupitelstvo obce Vřesovice schvaluje smlouvu o smlouvě budoucí o zřízení věcného 
břemene mezi obcí Vřesovice a E.ON Distribuce, a.s. na p.č. 3142 v k.ú. Vřesovice na 
LV č. 10001, za účelem stavby: Vřesovice, úprava NN, Dohnálek.
Smlouva E.ON p.č. 3157/9, 3157/21
Zastupitelstvo obce Vřesovice schvaluje smlouvu o smlouvě budoucí o zřízení věcného 
břemene mezi Obcí Vřesovice a E.ON Distribuce, a.s. na p.č. 3157/9 a 3157/21 v k.ú.
Vřesovice na LV č. 10001, za účelem stavby: Vřesovice, příp. NN, Kubela.
Územní studie Paseky
Zastupitelstvo obce Vřesovice schvaluje Městský úřad Kyjov, odbor územního pláno-
vání jako pořizovatele územní studie pro plochu pro bydlení p14 dle územního plánu 
Obce Vřesovice.
Mikroregion Podchřibí
Zastupitelstvo obce Vřesovice v souvislosti s výběrovým řízením vyhlášeným Svazkem 
obcí mikroregionu Podchřibí na veřejnou zakázku s názvem „Rozhledna Súsedská – 
prvky propagace“ bere na vědomí Protokol o otevírání, posouzení a hodnocení nabí-
dek, přijímá rozhodnutí hodnotící komise o výběru nejvhodnější nabídky, kterou je 
nabídka uchazeče Zdeňka Potočníka, se sídlem Bohunická 477/79, 619 00 Brno, IČ: 
75750678 s nabídkovou cenou 123 250,- Kč bez DPH a schvaluje uzavření smlouvy  
o dílo s vybraným uchazečem.
Dodatek ke smlouvě o dílo na rekonstrukci obecního úřadu Vřesovice.
Zastupitelstvo obce schvaluje dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo na akci s názvem Rekon-
strukce obecního úřadu Vřesovice – II. Etapa.
Vzalo na vědomí:
Rozpočtové opatření 2/2020 a 3/2020 ZO bere na vědomí rozpočtové opatření 2/2020. 
Rozpočtové opatření 3/2020 podléhá schválení.
ZO na svém zasedání dne 26. 10. 2020
Schválilo: ZO
ZO na svém zasedání dne 7. 7. 2020
Schválilo.
Výběr dodavatele „Rekonstrukce obecního úřadu Vřesovice-II. etapa“
Zastupitelstvo obce Vřesoviceschvaluje firmu KALA, spol. s.r.o. stavební činnost jako 
dodavatele stavebních prací pro veřejnou zakázku „Rekonstrukce obecního úřadu 
Vřesovice
– II. Etapa“ s cenovou nabídkou 6 824 357Kč a pověřuje starostu obce Vřesovice pod-
pisem smlouvy o dílo.
Příkazní smlouva JD-dotace s.r.o.-odborné služby „Rekonstrukce obecního úřadu 
Vřesovice
II-etapa“
Zastupitelstvo obce Vřesovice schvaluje příkazní smlouvu mezi Obcí Vřesovice a JD-
-dotace s.r.o. a pověřuje starostu k podpisu smlouvy.
Smlouva E.ON p.č. 2186/31
Zastupitelstvo obce Vřesovice schvaluje smlouvu o smlouvě budoucí o zřízení věcného 
břemene mezi obcí Vřesovice a E.ON Distribuce, a.s. na p.č. 2186/31 v k.ú. Vřesovice 
na LV č. 10001, za účelem stavby: Vřesovice, příp.NN, Tichý.
Smlouva E.ON p.č. 1424/4
Zastupitelstvo obce Vřesovice schvaluje smlouvu o smlouvě budoucí o zřízení věcného 
břemene mezi obcí Vřesovice a E.ON Distribuce, a.s. na p.č. 1424/4 v k.ú. Vřesovice na 
LV č. 10001, za účelem stavby: Vřesovice, příp.NN, Hofman.
ZO na svém zasedání dne 22. 9. 2020
Schválilo:
Smlouva E.ON p.č. 3142
Zastupitelstvo obce Vřesovice schvaluje smlouvu o smlouvě budoucí o zřízení věcného 
břemene mezi obcí Vřesovice a E.ON Distribuce, a.s. na p.č. 3142 v k.ú. Vřesovice na 
LV č. 10001, za účelem stavby: Vřesovice, úprava NN, Dohnálek.
Smlouva E.ON p.č. 3157/9, 3157/21
Zastupitelstvo obce Vřesovice schvaluje smlouvu o smlouvě budoucí o zřízení věcného 
břemene mezi Obcí Vřesovice a E.ON Distribuce, a.s. na p.č. 3157/9 a 3157/21 v k.ú.
Vřesovice na LV č. 10001, za účelem stavby: Vřesovice, příp. NN, Kubela.
Územní studie Paseky
Zastupitelstvo obce Vřesovice schvaluje Městský úřad Kyjov, odbor územního pláno-
vání jako
pořizovatele územní studie pro plochu pro bydlení p14 dle územního plánu Obce 
Vřesovice.
Mikroregion Podchřibí
Zastupitelstvo obce Vřesovice v souvislosti s výběrovým řízením vyhlášeným Svazkem 
obcí mikroregionu Podchřibí na veřejnou zakázku s názvem „Rozhledna Súsedská – 
prvky propagace“ bere na vědomí Protokol o otevírání, posouzení a hodnocení nabí-
dek, přijímá rozhodnutí hodnotící komise o výběru nejvhodnější nabídky, kterou je 
nabídka uchazeče Zdeňka Potočníka, se sídlem Bohunická 477/79, 619 00 Brno, IČ: 
75750678 s nabídkovou cenou 123 250,- Kč bez DPH a schvaluje uzavření smlouvy  
o dílo s vybraným uchazečem.
Dodatek ke smlouvě o dílo na rekonstrukci obecního úřadu Vřesovice
Zastupitelstvo obce schvaluje dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo na akci s názvem Rekon-
strukce obecního úřadu Vřesovice – II. Etapa.

Vzalo na vědomí:
Rozpočtové opatření 2/2020 a 3/2020
ZO bere na vědomí rozpočtové opatření 2/2020. Rozpočtové opatření 3/2020 podléhá
schválení.
ZO na svém zasedání dne 26. 10. 2020
Schválilo:
ZO na svém zasedání dne 7. 7. 2020
Schválilo.
Výběr dodavatele „Rekonstrukce obecního úřadu Vřesovice-II. etapa“
Zastupitelstvo obce Vřesovice schvaluje firmu KALA, spol. s.r.o. stavební činnost jako 
dodavatele stavebních prací pro veřejnou zakázku „Rekonstrukce obecního úřadu 
Vřesovice – II. Etapa“ s cenovou nabídkou 6 824 357Kč a pověřuje starostu obce Vře-
sovice podpisem smlouvy o dílo.
Příkazní smlouva JD-dotace s.r.o.-odborné služby „Rekonstrukce obecního úřadu 
Vřesovice II-etapa“
Zastupitelstvo obce Vřesovice schvaluje příkazní smlouvu mezi Obcí Vřesovice a JD-
-dotace s.r.o. a pověřuje starostu k podpisu smlouvy.
Smlouva E.ON p.č. 2186/31
Zastupitelstvo obce Vřesovice schvaluje smlouvu o smlouvě budoucí o zřízení věcného 
břemene mezi obcí Vřesovice a E.ON Distribuce, a.s. na p.č. 2186/31 v k.ú. Vřesovice 
na LV č. 10001, za účelem stavby: Vřesovice, příp.NN, Tichý.
Smlouva E.ON p.č. 1424/4
Zastupitelstvo obce Vřesovice schvaluje smlouvu o smlouvě budoucí o zřízení věcného 
břemene mezi obcí Vřesovice a E.ON Distribuce, a.s. na p.č. 1424/4 v k.ú. Vřesovice na 
LV č. 10001, za účelem stavby: Vřesovice, příp.NN, Hofman.
ZO na svém zasedání dne 22. 9. 2020
Schválilo:
Smlouva E.ON p.č. 3142
Zastupitelstvo obce Vřesovice schvaluje smlouvu o smlouvě budoucí o zřízení věcného 
břemene mezi obcí Vřesovice a E.ON Distribuce, a.s. na p.č. 3142 v k.ú. Vřesovice na 
LV č. 10001, za účelem stavby: Vřesovice, úprava NN, Dohnálek.
Smlouva E.ON p.č. 3157/9, 3157/21
Zastupitelstvo obce Vřesovice schvaluje smlouvu o smlouvě budoucí o zřízení věcného 
břemene mezi Obcí Vřesovice a E.ON Distribuce, a.s. na p.č. 3157/9 a 3157/21 v k.ú. 
Vřesovice na LV č. 10001, za účelem stavby: Vřesovice, příp. NN, Kubela.
Územní studie Paseky
Zastupitelstvo obce Vřesovice schvaluje Městský úřad Kyjov, odbor územního pláno-
vání jako pořizovatele územní studie pro plochu pro bydlení p14 dle územního plánu 
Obce Vřesovice.
Mikroregion Podchřibí
Zastupitelstvo obce Vřesovice v souvislosti s výběrovým řízením vyhlášeným Svazkem 
obcí mikroregionu Podchřibí  na veřejnou zakázku s názvem „Rozhledna Súsedská 
– prvky propagace“ bere na vědomí Protokol o otevírání, posouzení a hodnocení na-
bídek, přijímá rozhodnutí hodnotící komise o výběru nejvhodnější nabídky, kterou je 
nabídka uchazeče Zdeňka Potočníka, se sídlem Bohunická 477/79, 619 00 Brno, IČ: 
75750678 s nabídkovou cenou 123 250,- Kč bez DPH a schvaluje  uzavření smlouvy  
o dílo s vybraným uchazečem. 
Dodatek ke smlouvě o dílo na rekonstrukci obecního úřadu Vřesovice
Zastupitelstvo obce schvaluje dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo na akci s názvem Rekon-
strukce obecního úřadu Vřesovice – II. Etapa.
Vzalo na vědomí:
Rozpočtové opatření 2/2020 a 3/2020
ZO bere na vědomí rozpočtové opatření 2/2020. Rozpočtové opatření 3/2020 podléhá 
schválení.
ZO na svém zasedání dne 26. 10. 2020
Schválilo:
Mikroregion Podchřibí – „Cesta krajinou mikroregionu Podchřibí – inventář“
Zastupitelstvo obce Vřesovice schvaluje realizaci projektu „Cesta krajinou mikroregio-
nu Podchřibí – inventář” a schvaluje uzavření smlouvy se zhotovitelem díla na základě 
výběru nejvhodnější nabídky na tesařské konstrukce, zemní práce, základy a zvláštní 
zakládání, komunikace, staveništní přesun hmot, nátěry firmu Alexandr Kalous, IČO 
76602541, se sídlem Kostelec č.p. 89, v ceně díla 785.324,- Kč s DPH.
Zastupitelstvo obce Vřesovice schvaluje realizaci projektu „Cesta krajinou mikroregio-
nu Podchřibí – inventář” a schvaluje uzavření smlouvy se zhotovitelem díla na základě 
výběru nejvhodnější nabídky na zámečnické konstrukce firmu Jakub Pařízek, IČO 
70285705, se sídlem Žižkova 504/13, Kyjov, v ceně díla 492.143,43 Kč s DPH.
Mikroregion Podchřibí – „Rozhledna Súsedská“
Zastupitelstvo obce Vřesovice v souvislosti s výběrovým řízením vyhlášeným Svazkem 
obcí mikroregionu Podchřibí na veřejnou zakázku s názvem „Rozhledna Súsedská“ 
bere na vědomí Protokol o otevírání, posouzení a hodnocení nabídek, přijímá rozhod-
nutí hodnotící komise o výběru nejvhodnější nabídky, kterou je nabídka uchazeče RE-
NOVA stavební a obchodní společnost s r.o., IČO 46992707, se sídlem Polní 4057/27, 
Hodonín, v ceně díla 4.997.261,- Kč bez DPH, cena s DPH ve výši 6.046.686,- Kč  
a schvaluje uzavření smlouvy o dílo s vybraným uchazečem.
Zastupitelstvo obce Vřesovice schvaluje dotaci z Ministerstva pro místní rozvoj, regist-
rační číslo akce 117D721000049, na projekt „Rozhledna Súsedská“ ve výši 3.328.050,- 
Kč a schvaluje uzavření smlouvy o poskytnutí této dotace.
Zastupitelstvo obce Vřesovice schvaluje dotaci a smlouvu o poskytnutí dotace z roz-
počtu Jihomoravského kraje č. JMK 067818/20/ORR na projekt „Rozhledna Súsed-
ská“ ve výši 500.000,- Kč.
Darovací smlouva 
Zastupitelstvo obce Vřesovice schvaluje darovací smlouvu na pozemky p.č. 3126/17 
o výměře 48 m² (ostatní plocha), p.č. 3126/18 o výměře 39 m² (ostatní plocha), p.č. 
3126/19 o výměře 40 m² (ostatní plocha), p.č. 1190/1 o výměře 63 m², (vodní plocha), 
p.č. 1190/12 o výměře 51 m² (vodní plocha), p.č. 1190/13 o výměře 54 m² (vodní plo-
cha), ležící v k.ú. Vřesovice mezi Obcí Vřesovice a panem Jaroslavem Fialou, Okružní 
842/6, 664/91 Ivančice .
Darovací smlouva MAS Kyjov
Zastupitelstvo obce Vřesovice schvaluje darovací smlouvu pro MAS Kyjov v částce 20 
Kč na občana, celkem 11.520 Kč.
Vak Hodonín – dohoda vlastníků provozně souvisejících vodovodů
Zastupitelstvo obce Vřesovice schvaluje dohodu vlastníků provozně souvisejících vo-
dovodů v obcích Kelčany, Žádovice, Skalka, Labuty a Vřesovice s firmou VAK Hodo-
nín, a.s..
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MILÍ SPOLUOBČANÉ,
je naší snahou, aby zpravodaj obsahoval informace nejenom o dění a akcích, které se konají v obci, ale rádi se budeme 
vracet do historie, zveřejňovat fotografie časů zašlých, ale taky zveřejňovat vše hezké, co vytvořily ruce a um šikovných  
a tvůrčích obyvatel naší vesnice. Zároveň uvítáme zajímavé náměty, které by mohly být součástí dalších čísel. Vzhledem 
k nízkému počtu obyvatel se zpravodaj tiskne v počtu 250 kusů, což se odráží na ceně časopisu. I když je tisk na kvalit-
nějším papíře, cenu navyšuje především barevný tisk, a tak jsme se rozhodli část stránek pořizovat v černo-bílé verzi. Pro 
vaši informaci, byla částka za poslední zpravodaj 120 korun. Jednotlivá čísla jsou distribuována do domácností v počtu  
1 kus, který je hrazen z rozpočtu obce. V případě zájmu o další číslo, popřípadě zájemcům mimo naši obec, bude možné 
jej zakoupit za určitou částku na obecním úřadě.

Koronavirová situace, ve které se nacházíme, nám znemožnila veškeré připravované akce a z plánovaných programů se 
uskutečnila jenom rozloučení s prázdninami a výstava dětské fotografie. Program, pohoštění a posezení, které mělo být 
její součástí, se bohužel nekonalo. Podobně jako u výstavy babiček a dědečků i tentokrát si focené děti najdou ve zpravo-
daji svoji „profilovku“. Věříme, že za pár let si rádi vzpomenete na léta dětská a snímky budou hezkou vzpomínkou pro vás  
i vaše kamarády. Hody, nejmasovější akci konanou každoročně v naší obci, si snad užijeme příští rok. Martinka, Barborka, 
Honza a Sebastián, kolem kterých se měl točit hodový svět, si je doufám užijí taky. Součástí zimního čísla zpravodaje bý-
vají fotografie z hodů, a tak jsme pro vás připravili malou rekapitulaci z  předešlých roků. V archivu historických fotografií 
jsme objevili hodový průvod z doby před několika desítkami let. Lze vzpomínat a srovnávat.    

Číslo zimního zpravodaje je hodně o dětech a pro děti, 
kterým jsme kromě fotek z výstavy připravili i pohádku 
O studánce. Stará dobová fotografie vřesovíckých dětí 
je opravdu kouzelná. Mnozí se pousmějí především nad 
„módou“ zašlých časů, ale my starší vzpomínáme s nos-
talgií. Žili jsme skromně, nevlastnili ani desetinu toho, co 
obklopuje dnešní dětský svět, a přece by většina neměnila. 
A tak si zkuste, třeba v čase vánočním, sednout s dětmi  
a přečíst si společně pohádku. Třeba i tuhle z našich ma-
lebných Chřibů, z pera paní Jarmily Bednaříkové.

V sobotu 5. 12. 2020 prošli naší obcí i obcí Labuty Mikuláš 
s Andělem a s Čertem. Zkontrovali si děti, jak se jim dařilo 
plnit sliby z loňského roku. Musíme je pochválit, vcelku se 
snažily, i když občas se nějaké to zlobeníčko objevilo.
Mikuláš s Andělem byli spokojeni, jen Čert byl trochu 
zklamán, že si neměl koho vzít sebou. :-)
Spolek Babule přeje všem občanům pokojné prožití svátků 
vánočních a do nového roku především zdraví a spokoje-
nost.

Obrázek holčičky na obálce pochází z dílny výtvarnice 
paní Antonie Dostálkové. Jedná se o modrotiskovou 
techniku na plátně. Na přelomu roku 2019/20 pořádala 
krásnou výstavu ve Slováckem muzeu v Uherském Hra-
dišti. Muzeum má kromě putovních výstav i stálou ex-
pozici, která rozhodně stojí za shlédnutí.
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Rádi vám nabízíme několik foto-
grafií z letních táborů, které už dru-
hým rokem proběhly v Lesparku ve 
Vřesovicích. Zároveň bychom tímto 
chtěli veřejně VŠEM z Lesparku moc 
poděkovat za neuvěřitelně skvělou 
spolupráci a trpělivost, kterou pro 
nás měli. V letošním roce se nám po-
dařilo získat dotace pro zaměstnané 
rodiče dětí, takže ti, kteří splnili pod-
mínky dotace měli tábor za 1/3 ceny. 
(Dotace bude ještě v následujících  
2 letech). S dětmi si užíváme společ-
ných her, cvičení a tvoření a všichni 
si to užíváme. Zájem o tábor je velký, 
což nás moc těší, ale naše kapacita 
je omezena na 3 turnusy. V případě 
zájmu se na nás můžete obrátit přes 
naše FB stránky Podchřibák, z.s., kde 
se zhruba v březnu objeví nové ter-
míny na další rok. Už teď plánujeme 
program příštího léta a na všechny se 
moc těšíme.

Dana + Kamila + Andrea

Z LETNÍCH TÁBORŮ V LESPARKU

ROZLOUČENÍ S PRÁZDNINAMI

Letos podruhé jsme uspořádali pro děti rozloučení s prázdninami, a to dětskou 
diskotékou. Původní termín byl 6.9.2020, počasí nám však nepřálo a tak se akce 
konala v náhradním termínu 13. září. Počasí bylo krásné, sluníčko svítilo, chvil-
kami až příliš. Pro letošní rok jsme pozvali profesionálního DJ. Některé děti ho 
znají z karnevalů z Osvětiman, nebo z Těmic. DJ Siemens, vlastním jménem Jan 
Škoda, je z Moravského Písku. DJ Siemens byl super. Bavil děti a nejen děti od 
začátku až do konce. Hudební produkce byla doplněna různými tanečky, ale  
i zábavnými hrami a soutěžemi, které byly odměněny nějakou sladkostí. Na závěr 
nedělního odpoledne dostaly děti opečený špekáček. DJ Siemensovi se u nás líbilo 
a při loučení přislíbil, že příští rok přijede zas a rád. Letošní účast dětí byla oproti 
loňskému roku podstatně větší, co nás velmi potěšilo. Budeme se na vás těšit opět 
v příštím roce.

Za kulturní komisi obce Vřesovice -Lenka Chromková
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       Text a foto: Zuzana Dohňanská
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 Když se před třemi lety zrodila myšlenka focení vřesovických seniorů, netu-
šila jsem, že někdy bude mít pokračování v nejmladší věkové kategorii. Dnes 
můžu srovnávat. Děti jsou na focení zvyklé a až na několik z nich nemají pro-
blém pózovat před fotoaparátem. Tohle byla u babiček a dědečků spíše výjimka, 
ostych byl mnohem častější. Někteří už nejsou mezi námi, a tak zůstaly fotogra-
fie a hezké vzpomínky na společnou práci.
 Ale vraťme se k dětem. Fotografování bylo mnohem spontánnější, kamarád 
skutečný, „maminkovský“, nebo zvířecí,  odlehčil atmosféru, a tak u většiny dětí 
nebyl problém pořídit několik desítek, běžně i přes stovku až dvě fotografií. Nej-
větší díl práce a času se odehrává u počítače, kde se v grafických programech vy-
bírá, porovnává, upravuje, ořezává, kontrastuje, „vylepšuje“.   :-)   Nelze spočítat 
mnoho desítek a desítek hodin práce, které se skrývají za každou výstavou, i tou 
amatérskou, a tak děkuji všem návštěvníkům, kteří si našli čas na její prohlídku. 
Bohužel nám nebylo souzeno ji prožít společně,  podle původního scenáře.
 Senioři se nám pomalu vytrácí, děti rostou a mění se, ale věřím, že obě vý-
stavy zanechají i prostřednictvím zpravodaje hezkou vzpomínku. Poděkování 
patří i všem dětem a rodičům, bez kterých by projekt nebylo možné uskutečnit. 
A co dál? Pohrávám se s myšlenkou uměleckých fotografií našich krásných vře-
sovických slečen i mladých maminek. Projekty, které nosím v hlavě se vyvíjejí, 
představ je několik, čas a podmínky ukážou možnosti realizace.
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HISTORIE OBECNÍHO ÚŘADU  Už v minulém čísle zpravodaje jsme psa-
li, že na místě dnešního obecního úřadu byla 
hospoda. V polovině 19. století se do vesnice 
nastěhovala izraelská rodina Kleinů a krátko 
nato se stala její vlastníkem. Do rodiny se při-
ženil Ignác Tajman, který v roce 1874 směnil  
s obcí svůj hostinec č 72 za pozemek Trávniky. 
Na místě tohoto hostince, z něhož zachován 
je sklep, byla vystavěna školní budova. Foto-
grafie nevelkého podzemního sklepu najdete 
na vedlejší stránce.
 Z kroniky dále vybíráme: „O vyučování as-
poň věcem nejpotřebnějším bylo velmi špat-
ně postaráno.
 V celé farnosti osvětimanské byla pouze 
jediná malá škola v Osvětimanech a chodi-
ly do ní děti i ze Stupavy. Byla jednotřídní  
a tehdejším učitelem byl Jakub Tichý. Návště-
va školy byla libovolná, proto málokdo uměl 
čístí a tím méně psáti. Vzhledem k tomu obča-
né zdejší, rádi přikročili ke stavbě školy míst-
ní. Obec měla pochopení pro budovu touto, 
proto opatřila nejkrásnější stavební místo 
na návsi. Oběť k tomu přinesli zdejší sedlá-
ci, darováním svého účastnického pozemku, 
zvaného „Trávniky“ ve výměře 12 měřic. Až 
do té doby měli tento pozemek rozdělen na 
40 dílků, hlavně za účelem pěstování kono-
pí. Takto získaný pozemek směnila obec za 
sešlou, nízkou hospodu se židem Tajmanem. 
Při hospodě byla taky kovárna. Hospoda byla 
zbourána, však sklep z ní zůstal ušetřen pro 
novou školu. Roku 1874 byl položen základ 
ku školní budově a dne 11. září 1875 počalo 
se v ní vyučovati. Z počátku byla škola jed-
notřídní a budova byla přízemní. Roku 1898
provedena byla nadstavba na budovu jed-
nopatrovou, byla rozšířena na dvojtřídku  
a v roku 1905 na tritřídní. Stavbou školy byla 
odklizena nejen stará hospoda na návsi, ný-
brž i zděná zvonice, která stála tam, kde je 
nyní kříž před školou a šopa na máry, jenž se 
nalézala tam, kde se nyní sbíhají silnice z Pa-
laty a Hanáčiné ulice.“
 Přes všechny potíže s okresní správou  
v Hodoníně v červnu 1960 zřídili v budo-
vě Národní školy č.72 v přízemí poštovnu.  
V nově zřízené poštovně se začalo úřadovat  
1. listopadu téhož roku.
 Dne 26. srpna 1962 v neděli odpoledne, 
konalo se v naší obci slávnostní otevření nové 
školy.  Tím se budova stala součástí samo-
správy obce.   

Výběr z kroniky, zapsala: Z. Dohňanská
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REKONSTRUKCE
OBECNÍHO ÚŘADU
V září letošního roku začala rekonstrukce obec-
ního úřadu. Rekonstrukci provádí firma KALA 
s.r.o. Kyjov. Budova obecního úřadu projde kom-
pletní rekonstrukcí vytrháním starých dřevěných 
podlah, podřezáním budovy, zateplením podlah, 
výměnou staré elektroinstalace, vodovodních  
a kanalizačních trubek. Výměna oken, dveří, 
plynového kotle a kompletní opravou sociál-
ního zařízení. Podle harmonogramu prací by 
měly být kanceláře přestěhovány do přízemí 
místo bývalé poštovny a dětské poradny, a to  
v polovině měsíce února. Rekonstrukce by měla 
být dokončena do 30. 4. 2021. Finanční nákla-
dy jsou ve výši 7. 233. 462,- Kč, dotace s OPŽP je  
2. 350. 725,- Kč a dotace s MMR je 1. 785. 591,- Kč.

Na  fotografiích byla snaha zachytit původní stav některých prostor, které už dostávají jinou podobu. První dvě foto-
grafie jsou prostory někdejší pošty, pod nimi „Babulovna“ a sklad, odkud vznikaly veškeré akce organizované spolkem . 
Zbouráním příčky vznikl zajímavý prostor, který poslouží kancelářskym účelům. Rekonstrukcí prochází chodba i dílna 
na posledních snímcích.

Text: Libor Pazdera
Foto: Zuzana Dohňanská

Vstup do podzemí
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1. září byl zahájen nový školní rok 2020/2021. Do Mateř-
ské školy Vřesovice nastoupilo 24 dětí, z toho je 13 chlapců 
a 11 děvčat. Přivítali jsme  sedm nových malých kamarádů 
a na školní docházku se připravuje 12 předškoláků.
 Vzhledem k nepříznivé epidemiologické situaci jsme 
nemohli uskutečnit připravované akce a pohádková před-
stavení, nicméně v rámci školky se snažíme dětem zajistit 
bohatý program, který je letos spojen s klasickými českými 
pohádkami, protože pohádky do světa dětí neodmyslitelně 
patří. Malé děti se často přesouvají do pohádkového světa, 
do světa fantazie, kde hledají řešení a vysvětlení pro svět 
reálný, který je pro ně složitý a těžko uchopitelný. Proto má 
velký smysl navést je na správnou cestu do pohádky, pro-
tože pohádky mají morální podtext, vybízejí k zamyšlení, 
k posouzení chování, co je správné a co nikoli. Prohlubují 
také vztah k přírodě, působí na jazykový cit dětí a nenásil-
ně upozorňují na krásu českého jazyka.
 Pohádky mají děti pobavit a u dospělých by měly navo-
dit touhu vrátit se alespoň občas do dětských let a zastavit 
se v dnešním uspěchaném světě. Chvíli si s dětmi pohrát, 
něco vytvořit, ale hlavně dětem číst, prohlížet a povídat si 
s nimi, o všem, co děti baví a co je zaujme. Takovými prů-
vodci na cestě za pohádkou se snažíme být i my, pedago-
gové v Mateřské škole Vřesovice.
 Pojďte s námi nahlédnout, s pomocí fotografií, do naší 
mateřské školy, kde si děti hrají, objevují, tvoří, osvojují  
a upevňují své dovednosti s českými pohádkami, které, jak 
jsme zjistili, málo dětí v dnešní době zná.

Z naší MATEŘSKÉ ŠKOLKY

Zima klepe na vrátka,
v televizi jde pohádka,

je v ní princ, drak i zámeček,
a u nás doma voní stromeček,

dám si cukrovou dobrotu,
vánoce přišly a jsou tu.

Pohádkové Vánoce a hlavně zdraví 
v novém roce 2021

Vám přejí
děti a kolektiv MŠ Vřesovice

12
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Bc. Ladislava Chaloupková
ředitelka MŠ Vřesovice

Foto: MŠ

    Z POHÁDKY DO POHÁDKY

Pečení brambor a jablek. Činnosti a výrobky k pohádce

  „O Smolíčkovi“

Dramatizace pohádky„
O veliké řepě“. Poznávání 
a krájení zeleniny i ovoce.

Stavíme domečky pro tři prasátka, 
pomáháme si jako Paleček a jeho 
kamarádi, kreslíme a modelujeme 
k pohádce „O poslední vlaštovce.“

13
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Zahrada manželů Jarošových připomíná krásný „růžový sad“. Růže velkokvěté, polyantky 
(nízké), stromové, pnoucí, pokryvné. Nejraději, jak říká paní Horáková-Jarošová, má ang-
lické voňavé. Nejvíce růží mají od pana Maňáka, který bohužel už není mezi námi, ale který 
dovedl rozmnožit růže očkováním z pouhé kytice. Podpníky je potřeba vypěstovat z divoce 
rostoucích růží a na ně se pak očkují jednotlivé odrůdy. Podpník musí mít dostatečnou ve-
likost a vitalitu a pěstuje se alespoň 3 roky. Způsobem uvedeným na druhé straně lze růže 
vypěstovat také, ale nikdy nebudou mít požadovanou odolnost a vitalitu, ale určitě taky 
potěší milovníky této královské květiny. V dnešní době se růže vysází k řádkům vinohradů, 
protože jsou náchylné na podobné nemoci jak vinič a s předstihem ukážou některé nemoci, 
které lze včas na viniči zachytit. Růže jsou krásnou ozdobou zahrad, lze je zakomponovat 
do záhonů a vysazené pnoucí k altánům tvoří nádherné zákoutí. Aby vynikla jejich krása 
potřebuji hnojit a pravidelnou péči v případe napadnutí škůdcemi a nemocemi.

RŮŽOVÁ ZAHRADA
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Na obrázcích je znázorněný způsob zakořenění růži. Lze je použít, když nám odkvete krásná růže z darované kytky,

nebo lze rozmnožit růže, které není snadné koupit v zahradnictví. Roubování na kmínku poskytne rostlinu trvácnější

a odolnější, lze se tento způsob taky naučit, ale žádá si jisté znalosti a zručnosti. 

Zahradu na dalších obrázcích bych nazvala  zahradou s  fantazií.  Vytvořila  ji  Veronika Svobodová a  je  skvělou

ukázkou tvořivosti,  kdy staré  kusy misek,  hrnců,  vaniček,  plotků  osázeny běžnými  kytkami  výtváří  originální

zahradní dekorace a zákoutí. Většinou se jedná o kytky, které se jednoduše množí a zahrada se vůbec nemusí stát

nákladnou záležitostí. Několik základních a nenáročných rostlin uvádíme na další stránce.

ZAHRADA

S FANTAZIÍ

Na obrázcích je znázorněný způsob zakořenění růži. Lze je použít, když nám odkvete krásná růže z darované kytky, nebo 
lze rozmnožit růže, které není snadné koupit v zahradnictví. Roubování na kmínku poskytne rostlinu trvácnější a odol-
nější, lze se tento způsob taky naučit, ale žádá si jisté znalosti a zručnosti.
Zahradu na dalších obrázcích bych nazvala zahradou s fantazií. Vytvořila ji Veronika Svobodová a je skvělou ukázkou 
tvořivosti, kdy staré kusy misek, hrnců, vaniček, plotků osázeny běžnými kytkami vytváří originální zahradní dekorace  
a zákoutí. Většinou se jedná o kytky, které se jednoduše množí a zahrada se vůbec nemusí stát nákladnou záležitostí. Ně-
kolik základních a nenáročných rostlin uvádíme na další stránce.

ZAHRADA 
S FANTAZIÍ
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Pořad české televize „Zahrada je hra“ skvěle vystihl podstatu, vždyť tvorba 
zahrady je skutečně hra. Bohužel se především do vesnických zahrad vnesly 
styly, které s původními zahradami moc společné nemají. V dnešní době už 
mnozí architekti chápou, že tvorba zahrady by měla korespondovat s okol-
ní krajinou, a různé kamínkové plochy s udušenou půdou a šílenými barev-
nými kreacemi kůry a kamínků působí maximálně neesteticky. Byly to vždy 
vesnice, pole a sady, které zabezpečovaly potraviny i pro města. Do starých 
vesnických zahrad se sázely ovocné stromy, ovocné keře, zelenina, bylin-
ky, které ve značné míře pokryly potřebu rodiny. Anglické trávníky patří 
do Anglie, zakrslé stromečky do japonských zahrad a tuje na hřbitov. Kdo 
zakládá zahradu, nebo se ji snaží doplňovat novou výsadbou, je nutné brát 
na zřetel složení půdy, množství vody, sluneční osvit, které dané místo na-
bízí a podle toho vybírat druhy rostlin. Stává se, že rostlinám některá místa 
nevyhovují, lze je přesadit, ale opakované přesazování už nemusí přežít. Na 
obrázcích je několik běžných rostlin, které do vesnických zahrad rozhodně 
patří, jsou nenáročné a dobře se množí. Hosty a pomněnkovec jsou rost-
liny stínomilné a zakomponované do skupinových sadeb vypadají efektně.  
I v prosinci lze do nezamrzlé půdy zasadit odkvetlé chryzantémy, které jsou 
krásnou ozdobou podzimních zahrad. Druhů a barev chryzantém je hod-
ně, ne všechny mají ale stejnou odolnost vůči mrazům. A tak dušičkové od-
kvetlé chryzantémy nemusí končit v popelnici, jistě se najde kousek místa 
v zahradě, kde by v příštím roce se mohly odvděčit krásným květenstvím. 
Přeji všem hodně tvůrčích nápadů, někdy i systémem pokus-omyl, kterému 
se většina z nás nevyhne. Mnoho krásných zahrad a užitečných rad nabizí 
architekt Ferdinand Leffler, kterého práci a celkovou filosofii jste mohli sle-
dovat v cyklu „Ferdinandovy zahrady“.

Text a foto Zuzana Dohňanská

KDO MÁ RÁD ...

Alchemilka

Bergenie, Hosta

Pomněnkovec

Nebývá zvykem, aby se v naší malé veničce konaly čtyři 
svadby v jednom měsíci. Své sehrála „korona“, omezení 
pohybu a setkávání, ale počasí v září to budoucím manže-
lům vynahradilo.
Svatební obřady se konaly na několika místech a budoucí 
manželé si obřad, nebo svatební hostinu užívali v přírodě. 
Klimentek a Jasénky jsou krásná místa a určitě vhodná na 
podobné události. A tak Veronice a Milanovi Návratovým, 
Hance a Rosťovi Sábovým, Zuzce a Václavu Dohnálkovým 
přejeme hodně lásky a mnoho šťastných společně prožitých 
let. Je mi líto, že další z novomanželských párů neměl zájem  
o zveřejnění fotografií.



17

KDO MÁ RÁD ...

Kdo má rád, chodí jako v oblacích
a ranní tramvaj se s ním vznáší,
kdo má rád, ať je básník nebo mnich
i déšť a mráz hned lépe snáší,
kdo má rád, i na červenou přechází
a jízdní dráhu sotva vnímá,
kdo má rád, má chuť si zalézt do mlází
a šeptat, že mít rád je príma.

Kdo má rád, ten se vší úctou pozdraví
i toho, s kým se jindy hádá
a je k lidem laskavý
a někdy tajně verše skládá.
Kdo má rád, ví, že je láska vzácný dar
a jenom hlupák se jí brání,
že teď jsou dva a tvoří pár
a to je důvod k radování.

Kdo má rád, našel zlaté kapradí
a to mu v hloubě duše září,
kdo má rád, tomu už vůbec nevadí
vysoké datum v kalendáři,
kdo má rád, do kůry stromů v zahradách
srdíčka s monogramem vrývá,
kdo má rád, ten v noci pod souhvězdím
snad o lásce romanticky snívá.

Kdo má rád, ten se vší úctou pozdraví
i toho, s kým se jindy hádá
a je k lidem laskavý
a někdy tajně verše skládá.
Kdo má rád, ví, že je láska vzácný dar
a jenom hlupák se jí brání,
že teď jsou dva a tvoří pár
a to je důvod k radování.

Píseň je nazpívaná Waldemarem Matuškou a Olgou 
Blechovou již v roce 1977, pod text se podepsal Ivo 
Fischer. Slova písně jsou v dnešní době aktuálnější 
než kdykoli předtím a rozhodně nejenom pro novo-
manželé.  

Foto: Zuzana Dohňanská, Tomáš Macháček
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Pana Karla Dvořáka jsem oslovila  
a poprosila o rozhovor a možnost na-
focení jeho řezbářských kousků. Není 
vřesovickým rodákem, ale jak uvádí, 
chalupářem ve Vřesovicích je už déle 
než 30 let. A tak se seznamte s jeho dí-
lem.

 Narodil jsem se v roce 1952 v Tiš-
nově, jsem ženatý. Nějakou dobu jsme 
bydleli v Kyjově, ale už přes 30 let žije-
me s mojí ženou v Brně.
 Vystudoval jsem filozofickou fakul-
tu univerzity v Olomouci, obor teorie 
kultury. Chalupu ve Vřesovicích máme 
od roku 1989. Velmi se nám tady líbí, 
hlavně kvůli nádherné přírodě v okolí. 
Pracoval jsem v různých úřednických 
a manažerských funkcích, od roku 
2017 jsem v důchodu.
 Řezbářství je mým koníčkem od 
dětství, jsem v něm samouk. Zpraco-
vávám různá tvrdá a barevně zajímavá 
dřeva - ořech, třešeň, hrušku, švestku, 
ale také olši nebo dub. Vyřezávám růz-
né věci - od drobných dřevěných šper-
ků přes dřevěné nádoby až k velkým 
sochám. Všechny práce znázorněné 
na fotografiích jsou z dubu. Vyřezá-
vám hlavně řezbářskými dláty, i když u 
velkých věcí také používám pro vyře-
zání základních tvarů motorovou pilu.

Bohyně Maat

Bůh Anubis

Bůh Sobek

Šachová figura koně

ŘEZBÁŘSTVÍ JE MÝM KONÍČKEM

Tato práce je určena pro faru v Žeravicích, kde kostel je zasvěcen stětí sv. Jana Křti-
tele. Evangelium – Mk 6,17-29                                  Slova svatého evangelia podle Marka.
Herodes dal Jana zatknout, spoutat a zavřít do vězení kvůli Herodiadě, manželce svého bratra Filipa, protože si ji 
vzal za ženu. Jan říkal Herodovi: „Není dovoleno, abys měl za ženu manželku svého bratra!“ Herodias proto na něj 
zanevřela a nejraději by ho připravila o život, ale nemohla. Herodes totiž měl před Janem strach. Znal ho jako spra-
vedlivého a svatého člověka a chránil ho. Když ho slyšel, byl celý nesvůj, přesto však si ho rád poslechl. Naskytla se 
vhodná chvíle, když Herodes na své narozeniny vystrojil hostinu svým hodnostářům, důstojníkům a významným 
lidem z Galileje. Vstoupila tam i dcera té Herodiady a tančila. Herodovi i hostům se tak zalíbila, že král řekl dívce: 
„Požádej mě, oč chceš, a dám ti to!“ A pod přísahou jí mnoho slíbil: „O cokoli požádáš, dám ti to, i kdyby to byla 
polovina mého království!“ Ona vyšla ven a zeptala se matky: „Co bych si měla žádat?“ Ta odpověděla: „Hlavu 
Jana Křtitele.“ Hned se tedy rychle vrátila ke králi a žádala si: „Chci, abys mi dal ihned na míse hlavu Jana Křtitele.“ 
Král se zarmoutil, ale pro přísahu a kvůli hostům ji nechtěl odmítnout. Hned tedy poslal král kata s rozkazem, aby 
přinesl jeho hlavu. Ten odešel a sťal ho ve vězení, přinesl jeho hlavu na míse a dal ji dívce a dívka ji dala své matce. 
Když o tom uslyšeli Janovi učedníci, přišli, vzali jeho tělo a pochovali ho do hrobu.
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 V kraji na pomezí Kyjovska a Uherského Hradiště, v podhůří Chřib-
ských vrchů, máme to štěstí, že nám kroje, košile, kordulky, zástěry, 
sukně, rukávce a další krojové součásti zhotovuje, opravuje a přešívá 
paní Naděžda Bílková.  

Už odmala sledovala babičku, která ráda a pěkně vyšívala. To se jí 
velmi zalíbilo a určilo její cestu životem. Vyučila se dámskou krejčo-
vou v Želechovicích nad Dřevnicí (Okres Zlín). První práce zažila ve 
výrobním družstvu Vkus, sídlem ve Veselí n. Moravou, které mělo 
různé provozovny: ve Vracově, v Kyjově i v Bzenci. Tady se setkala 
s opravdovou mistrovou, která ji vše prakticky naučila a zdokonali-
la jako dámskou krejčovou. Ve vedlejší místnosti byli i pánští krejčí,  
a ti všichni radili..A tak se naučila i celou oblast pánského krejčovství. 
Paní Bílkovou sériová výroba nebavila, zato ji stále více zajímala prá-
ce s dětmi. Naskytla se příležitost v blízkosti bydliště pracovat v ústa-
vě – pro mentálně postižené děti. To představovalo doplnit si vzdělá-
ní, nejdříve kurz sanitářka, pak instruktorka pro pracovní výchovu, 
a nakonec si udělala pedagogickou školu s maturitou v Boskovicích. 
Při práci s dětmi vlastními i v ústavě však nezanedbávala šití – pořád 
šila od 15 let a stále šije....Do penze pracovala v ústavě s mentálně po-
stiženými dětmi, celkem 32 let. Jak jen bylo po práci, vracela se k šití.
Nejdříve začala šít krojové košile, kordulky, sukně, ale poslední do-
bou i celé kroje. Někteří přinesou i staré věcí, součásti krojů, různě 
poškozené, aby podle nich paní Bílková ušila repliky. Ale ona se snaží 
tyto věci zachránit. Po obnově takových krojů ani nevěří, že to byly ty 
jejich zažloutlé a vetché kousky oděvů. Donesou kordulky, suknice, 
zástěry, které přes 30 let někde ležely, i dětské kroje pro nejmenší,  
a teď je jim líto to vyhodit. A tady se projeví um i píle paní Bílkové, 
kroj zachrání, vyčistí, slavnostně nažehlí, a tím uchová pro další ge-
nerace. Nejvíce šije kyjovské kroje, ale třeba i pro vracovská děvčata, 
který je vyšívaný bavlnkou, tedy hodně pracný. Mnoho žeravských 
krojů také poznalo její ruce. Největší potíž je však s látkami, krejčov-
skými a galanterními přípravami , ale třeba i s drobnými ozdobami.

Pro látky jezdí nejvíce do Brumovic, nakupuje sukno z Polska, kde 
výroba zůstala. Pávky (kyjovská sukně) se dříve vyšívaly na vlně, teď 
už jsou látky s umělým vláknem, ty se ovšem tak nekrčí, takže se na 
ně i lépe vyšívá. Pro organtýn na jemné nadýchané rukávce, u nás se 
říká sklo (jemná tkanina), jezdí do Brumovic, nebo do další prodejny 
látek v Uherském Ostrohu, pro běžná plátna do obchodů s textilem. 
To pro perličky na opravu nebo vyšití čepců byste dnes museli až do 
Dubaje. Dříve se vše dalo opatřit ve sklárnách v Jablonci, nebo ve 
Vrchlabí.

Paní Bílková pracuje i se školkami, kdy oblékne malé děti do krojů, 
vysvětlí jednotlivé součásti a postup oblékání kroje. I s těmi nejmen-
šími zkouší vyšívat do plátna, chválí jejich snahu i šikovnost. Oblékla 
děti z folklorního souboru Ježovjánek a i děti v  Žádovicích.
A za jak dlouho se takový mužský nebo ženský kroj ušije, naškrobí, 
nažehlí, prostě nachystá? „Vždycky si říkám, že si to  napíšu, ale jak to 
ukončím, už myslím na další práci, a hned na- to zapomenu.“                          

Text a foto: Gabriela Kabrnová

KROJOVÁ ŠVADLENKA 
Z PODCHŘIBÍ
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REKAPITULACE
HODŮ Z ROKŮ
2016 - 2019

ROK 2016
Hodové slavnosti na Moravě se nesou v duchu tradic a obřadů spojených s mladou generací. S velkou ceremonií se uvá-
dějí do své celoroční funkce předáci svobodné chasy „stárkové a stárky“, zejména v jižních regionech je dominantou víno 
„mladé“ i zralé. Konají se od pozdního léta do prvních ohlasů zimy. Mají místní, tradicí ustanovená data. Podle církevních 
pramenů a názorů jazykovědců je slovo odvozeno od „posvěcení“ - myšleno ve smyslu posvěcení místního kostela, na 
jehož výroční památku se slavnost koná. Z tradic vyplývá, že církevní slavnosti, vázané na posvěcení kostela, se v čase 
podzimu přirozeně pojily se starými obřady zemědělců, a srostly s nimi do jediného celku, ve smyslu požehnání darů 
země, poděkování matce přírodě i Bohu otci – všem silám, které člověku dopomohly k bohatství a úspěchu.
O posvícení a hodech se v českých zemích, a to nejen v nich, v řadě míst konaly živé, krvavé oběti. Nazývaly se podle 
reality zvyku – „shazování kozla nebo berana“, „stínání kohouta“, „mlácení kačera“ apod. Součástí výpravných vesnických 
hodů na Slovácku je mlácení káčera. Nejde o zvyk reálného krvavého usmrcení zvířete, ve smyslu obřadů minulosti, ale  
o moment důležitejší, celý obřad zastřešující. Svérázné zápolení o živého kačera jako fetiše, symbolu hodů. Ozdobený 
kačer je nesen v průvodu z domu stárky. Cílem je ho během obřadu aktérům ukrást jinými a tady dochází ke skutečným 
pranicím, čestnému hájení trofeje „na život a na smrt“.
Neobvyklou atmosféru slavnostních hodů nesporně umocňuje účast mládeže v krojích, ale i ostatních účastníků hodo-
vých průvodů a ceremonií. Není na světě mnoho zemí a národů, které by se mohly ještě dnes pyšnit takovým bohatstvím 
lidového umění jako české a moravské národy. Zářivé kroje, které rozkvétají při těchto slavnostech, vrývají se nezapome-
nutelně do paměti každému, kdo je jednou spatřil.
Prameny: Jiřina Langhammerová - Lidové zvyky                                                                                    Text: Gabriela Kabrnová
Antonín Václavík - Textil v lidové tvorbě                                                                                    Foto: Zuzana Dohňanská+archiv                   

Šimon Plachý, Lucie Nováčková, Tereza Macúchová, Vlasťa Výstup
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ROK 2017

Martin Zelenka, Irena Putnová, Tereza Macúchová, Roman Kozák
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ROK 2018

Tomáš Merta, Kristýna Nováčková, Lucie Nováčková, Martin Pazdera
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ROK 2019

V roce 2019 byla situace se stárky 
přímo kritická, a tak nám muse-
li vypomoct stárci z jiných vesnic. 
Za Vřesovice byl stárkem Roman 
Kozák. Z okolí vypomohli Lukáš 
Ott, Tereza Vykoukalová a Vendula 
Zálešáková. V tomto roce nám „ko-
rona“ znemožnila, podobně jako 
všechny akce, i nejmasovější - Hody. 
Domluvení stárci, Barborka Navrá-
tilová, Sebastian Tvarog, Martinka 
Holásková a Honza Riedl si to snad 
užijí v příštím roce.

Lukáš Ott, Tereza Vykoukalová, Roman Kozák, Vendula Zálešáková
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Paní Jarmila Bednaříková se narodila v Kyjově, kde navštěvovala místní gymnázium a pak historii a archeologii na Filo-
sofické fakultě Masarykovy univerzity. Mezi její odborní literaturou lze najít útlou knížečku “Pohádky Chřibů,“ z které 
je vybrán „Příběh studánky.“

PŘÍBĚH STUDÁNKY 
Vendulka vezla na kárce tři pětilitrové kanystry a Azora. Rozhlížel se na všechny strany tak důležitě, jako by mu patřilo 
nejmíň půl Vřesovic a ještě dvě krajní chalupy z Osvětiman. Ale ne z pýchy. Z radosti. Co se pes chudák našlape s čeni-
chem u země – to ví jen pes. A taky je to svátek, jít ke studánce. Studánka je světlo, co bloudilo mezi kořeny a kamením 
a vyšlo ještě čistčí než sám déšť, jenž předtím vsákl do hlíny. Studánky nesou hluboké, a přitom čiré poselství: je možné 
projít tmou, putovat blátem, prodrat se kamením a nezkalit se. Bylo okolo jedenácté. K Vendulce a Azorovi se přidala 
paní Navrátilová, která si nesla bílý kbelík s víkem. Musí vařit, dneska přijede vnučka Markétka a bude houbová omáčka 
se smetanou. Když dorazili na místo, Azor hned bujaře vyskočil z káry a chtěl utíkat k potoku, do něhož pramínek vtéká. 
Jako by se však tlapkami naráz zapíchl do země. Stříbrné auto i s přívěsným vozíkem, ačkoli před studánkou je bílé koleč-
ko červeně lemované, a to přece znamená zákaz vjezdu. Nějaká cizí paní a pán si sem přivezli veliké, pětadvacetilitrové 
konve. Teď zrovna začali nabírat vodu do první. A měli jich celkem osm. Studánka však teče pomalu, jen tak, aby se člověk 
nepostříkal, když pije rovnou z dlaní. Pomalu, aby odzpívala celou svou písničku, než uhasíte žízeň. „Ale to oběd včas 
neuvařím – a vnučka přiběhne hladová jako vlk!“ zabědovala paní Navrátilová. „My doma taky už nemáme ani kapičku 
pitné vody, tu naše studna nedává,“ špitla nesměle Vendulka. Dnes vyjela sama, protože maminka dostala teplotu a chce 
si uvařit čaj s květů černého bezu. „Musíte počkat, byli jsme tu první,“ odsekla paní. „Jo, račte si přijít tak po poledni,“ 
zazubil se poťouchle její manžel. „Maminka onemocněla a potřebuje nutně vodu na čaj. Pusťte mě, prosím vás,“ žádala 
Vendulka. „Vážně? Tak si naber půl kanystru, a potom se ztrať i s tím čoklem. Spěcháme.“ Azor poprvé v životě pocítil 
touhu vyzkoušet své ostré zuby na člověku. Vendulka jej radši honem, i s troškou vody, naložila na káru. Vrčel a vrčel, 
pranic neměl z cesty, na níž se vždycky tak těšíval. Cítil zlo. Padalo na krajinu jako podzimní šero. A byl přece červenec. 
„Auto a plně naložený přívěsný vozík?“ mračil se Vendulčin tatínek, když mu to dotčeně žalovala, sotva se vrátil z práce. 
„Doufám, že jste si zapamatovali jejich poznávací značku.“ Vendulka posmutněla. „Byli jsme moc rozčileni.“ „Jo, že by 
jeden kousal jako vzteklý,“ přisvědčil Azor.

Od té chvíle měl Azor velice důležitý úkol: být strážcem studánky. Ještě aby se 
odtud někam stěhovali, když voda zmizí. To si radši teď odřekne všechny své dob-
rodružné výpravy po stopách srnek a zajíců. Když uplynulo asi třicet pět psích 
dnů, co je sedm dnů lidských, zazářilo stříbrné auto u studánky zas. Azorovi se 
naježila srst, nejraději by už už volal na pomoc kouzelné bytosti lesa a pramenů. 
Věděl ovšem, že nejdřív musí zkusit, co umí sám, kouzla působí pouze tam, kde 
dobrá vůle psí či lidská nestačí. Jen co nabrali těch svých osm konví (v řadě za nimi 
nedočkavě přešlapovali dvě místní babičky, maminka s kočárkem, chatařky Jana  
a Helena i kluci z tábora skautů a měli pocit, že to trvá, jako by se tu napájelo stádo 
verbloudů, vyskočil tiše na přívěsný vozík. Po silničce, která se klikatila z kopců  
a do kopců hustými lesy, dojeli do nejbližšího města. Plnili vodu do lahví, pouštěli 
do ní bublinky a prodávali ji. Jednu dvoulitrovou láhev za patnáct korun. Skvěla se 
na ní nálepka: „Perlivá lesní studánka.“ „To nám to sype,“radovali se. „Za rok tak 
vyděláme přes 70 tisíc. A mohli bychom taky jezdit častěji.“ 

Azor přiběhl zpátky celý schvácený, i když se 
půlku cesty svezl zdarma na prázdném valníku. 
Musel se hned napít z potůčku pod studánkou 
a už na nic nečekal. „Víly pramenů, přeju si, aby 
až zase budou svoje nádoby plnit ti sobci, voda 
téhleté studánky zhořkla jak pelyněk. A páchla 
jak na Smraďavce. Přeju si, aby po ní každý do-
stal....“ Zarazil se. Ti, co jí kupují, ti za nic ne-
můžou. „Nymphae fontium adiuvate nos!“ Sotva 
dořekl zaklínadlo, ze studánky se zvedl bílý oblá-
ček. Nesl se nad potůčkem, pak usedl do trávy. 
Víla pramene byla průzračná a chvěla se a třpyti-
la jak kapka měsíční rosy.
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„Vítám tě, Julinko,“ zašeptal pejsek tiše, neboť měl strach, že by ji mohl odvát pouhým dechem. Panenka v zářivé kapce se 
usmála. „Nezlob se pejsku. Ale tvoje přání nemůžu splnit. Studánky jsou pro všechny. Čisté a dobré. Nemohou zhořknout, 
nemohou se zkazit, dobro se ani ve zlých rukou nemění. Kdyby se laskavé a krásné věci stávaly zlými jenom proto, že se 
jich zmocní ten, kdo není dobrý, byliny, které uzdravují by přestaly léčit, pampelišky by sčernaly. Nemůžu, pejsku. Není 
to v povaze lesních studánek.“ Azor si tlapkou vzrušeně třel čumáček. Kéž by tak mohl plakat jako lidi! Rozuměl, že jsou 
povinnosti psů a studánek. Zatímco bezradně stál, v křoví se ozval praskot jako bouřka. Kňour Piggy se jde do potoka 
napít. „Hele, Piggy, nemohl bys nám nějak pomoct?“ „Mnó...“ přemýšlel kňour. „Vzbudím tě, až příště přijedou, jo? Ty 
totiž celý den v křoví chrápeš a zaspal bys tu naši vzácnou návštěvu.“ „Já že chrápu?“ ohradil se mohutný divoký kanec s 
kly jako turecké šavle. „Jenom tak, jako když kocourek přede,“ uklidňoval ho Azor. Byli dohodnuti. Za týden známé auto 
bezostyšně minulo zákaz vjezdu a zastavilo těsně nad studánkou. Div že se nepřevrátilo do potoka. Maličká vodní víla se 
zalykala kouřem z výfuku. Dva hrabivci se honem hnali k pramínku, protože potom chtěli jít ještě na houby. Azor zaštěkal. 
Ke studánce se s funěním jak válečný vůz valil Piggy. Byl celý pořádně obrněn bahnem, koulel očima a jejich bělmo svítilo 
zle jako zkysané mléko. 

„Pomoc! Pomoc! Je tady kanec, rozzuřený, útočí, proboha, zachraňte nás!“ řvala 
paní. V tu chvíli přicházel Vendulčin tatínek. „Nejen kanec. Ještě jiné nebezpečí 
jste přehlédli, ten zákaz vjezdu ke studánce!“ Pak tedy z jedné strany mocně 
funěl a strašidelně cvakal zuby Piggy a z druhé v klidu vypisoval pán v policejní 
uniformě pokutový blok. „Za-za-za-zastřelte ho!“ vykoktal řidič vozu. „Je přece 
divoký, nevidíte?“ „A coby,“pokrčil rameny policista. „Patří sem. Zákaz vstupu 
divočáků jsem tady nikde neviděl.“ Piggy blaženě zakrochtal a zamířil po svém 
výborném hereckém výkonu zpátky do křoví, protože dneska nedospal. „Můj 
drahý Piggy, já tě za ten skvělý zásah celého krásně vydrhnu,“ škytala Vendulka 
smíchy a dojetím. Když tohle Azor vepříkovi, který lidskou řeč neovládal přelo-
žil, Piggy div nevzal nohy na ramena. „Zbláznila se ta holka? Vždyť mě to bahno 
přece chrání před klíšťaty, vosami, ovády, vždyť je to strašně zdravé! Řekni ji 
o tom, ale honem, kamaráde!“ „Víla Julinka se tě musí bát,“ namítla Piggymu 
Vendulka. Panenka ve stříbrné kapce se však usmívala: „Ne Vendulko. Piggy je 
krásný, stejně jako studánka. Dnes jsem zahlédla jeho srdce.“ „Mé srdce není 
vidět,“ mumlal divočák, který si zamiloval svojí drsnou roli. „Poslouchej chvíli,“ 
vyzvala ho víla. Studánka hrála jako tichá flétna, jako maličká zvonkohra, která 
se nikdy neunaví. „Teď je to i tvá písnička, rozumíš, Piggy? Vždycky už bude 
taky tvá, i kdyby o tobě tisíckrát říkali, že hrozně chrápeš a chrochtáš.“ Nebýt té 
vrstvy bahna proti hmyzu, Piggy by určitě zrůžověl štěstím.
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Vážení a milí spoluobčané, uživatelé našich služeb a pří-
znivci charitního díla! Letošní rok byl i pro Charitu a její 
pracovníky zcela odlišný. Uplynulé období bylo bez pochy-
by velmi složité a náročné. Celá společnost čelila a nadále 
i čelí riziku nákazy novým typem koronaviru Covid-19  
a ani Charitě Kyjov se nákaza nevyhnula; zasažena nákazou 
byla již všechna střediska s výjimkou jediného – NZDM, 
klubu Bárka. Všechna nařízená opatření byla a stále jsou 
ze strany personálu respektována a striktně dodržována, 
všechny závazky vůči všem klientům Charity Kyjov se nám 
doposud daří bez omezení plnit. Jarní měsíce nás této ná-
kazy ještě ušetřily, o podzimu už se tak mluvit nedá. První 
vlna byla sice ve znamení „seznamování se“ s novou situ-
ací, ale potýkali jsme se se značným úbytkem pracovních 
sil, protože především uzavření škol a přechod žáků a stu-
dentů na distanční výuku vzaly za své. Poslední měsíce se 
nijak zvlášť od těch jarních neliší; snad jen tím, že jsme se 
doposud nedočkali jediného týdne, kdy by nikdo z pra-
covníků Charity nebyl nakažen. Charitní dům pokojného 
stáří v Čeložnicích neměl v jednu chvíli k dispozici žád-
nou kuchařku; nákaza se rozšířila jak mezi personálem, 
tak mezi klienty. Díky přijatým opatřením jsme zaplať Pán 
Bůh překonali i toto období; pro vedoucího zařízení to byla 
příležitost předvést své kuchařské umění a vše zvládli na 
výbornou. Se značnými problémy se potýkala i pečovatel-
ská a ošetřovatelská služba a personální situace na těchto 
střediscích není ideální ještě ani teď, v předvánočním čase. 
Upřímné poděkování patří čtyřem dobrovolnicím, které se 
v řádu několika týdnů průběžně stávaly nedílnou součástí 
týmu pečovatelek a bez jejichž nezištné pomoci bychom 
to skutečně nezvládli. Uznání a upřímné poděkování pat-
ří rovněž vedení Charity Kyjov, všem spolupracovníkům, 
vedoucím středisek i jim podřízeným pracovníkům, kteří 
za těmi „nejpotřebnějšími“ dennodenně dojíždějí; zvláště 
pak za vysoké pracovní nasazení v této nelehké době.

Přeji všem, abychom se pokusili čas adventního očekávání 
strávit skutečnou vnitřní obnovou a vzájemnou podporou. 
V čase vánočním ať nás všechny narození Dítěte-Spasitele 
naplní pokojem a radostí; ať tento pokoj a radost dokáže-
me přinášet do domovů těm nejpotřebnějším i svým blíz-
kým.

Pevné zdraví a vše dobré do nového roku!

Jitka Rybová, 
PR, Charita Kyjov

Adventní zpěvy za svitu svící v jedinečné atmosféře. 
Roráty jsou prastaré adventní zpěvy, které se zpívají  
v předvánočním období. Rorátní mše probíhají v brzkých 
ranních hodinách a mnohdy se konají jen za svitu svící. To 
vyvoláva – v prosincových tmavých studených a předvá-
nočních ránech – jedinečnou atmosféru. Texty rorátních 
písní vycházejí z biblických textů a připomínají očekávání 
spásy, vyvedení ze spoutanosti a uvedení do Boží blízkos-
ti. Přinášejí i ujištění o Boží věrnosti a vyjádřují touhu po 
příchodu Boha Spasitele na tento svět, do života všech lidi. 
Advent je dobou ztišení, příležitosti sestoupit do vlastního 
nitra a udělat v něm místo Tomu, který přichází ke každé-
mu z nás.

Roráty – symbolika tmy a světla. 
V rorátech se setkává symbolika ranní dlouhé prosincové 
tmy a světla svící, které symbolizují příchod Světla světa 
– Ježíše Krista. Zdánlivě neporazitelná moc tmy je tak po-
stupně prozařováná drobnými a šířícími se světélky, které 
ohlašují konec vlády tmy. Název Roráty pochází z nejzná-
mější latinské adventní písně pocházející ze 16. století.

Staročeské roráty a jejich význam. 
Původ rorátů sahá až do doby vlády Karla IV. Tyto sta-
ročeské písně nás spojují s vírou našich předků. Nápěvy 
i slova písní překlenují celé generace. Dávají nám zakusit 
pospolitost křesťanů, která je rozprostřena přes celá staletí. 
Roráty byly zároveň důležitým faktorem pro šíření a udr-
žování rodného českého jazyka mezi širokou veřejností. 
Nebýt rorátů a jim mnohých podobných českých zpěvů, 
možná by dnes český jazyk již nebyl „živým“ jazykem.

Text celého zpěvu  „Rorate coeli desuper“  
(latinsky a česky). 
V době adventní je pro nás zvláště modlitbou touhy po 
Ježíšově příchodu. Je modlitbou chvály za jeho první pří-
chod - narození, které si připomínáme o vánočních svát-
cích, prosbou o jeho příchod do našich srdcí a přípravou 
na jeho definitivní příchod na konci časů.

POZDRAVENÍ Z CHARITY

RORÁTY – RANNÍ ADVENTNÍ MŠE

Autor obrazu: Josef Mukařovský (1851-1921)
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MILÍ PŘÁTELÉ,
dovolím si vás tak nazvat, neboť za těch 9 let co zde bydlím, jsem nabyla dojmu, že jsem zde odjakživa a je mi tady dobře. 
Většinu vás znám pouze od vidění, ale i tak mě k vám váže jakési neviditelné pouto a mám dojem, jako bychom byli jedna 
velká rodina. Prostě vás mám ráda a tak mi tedy promiňte moji smělost v oslovení.

Po dřívějších článcích v minulých číslech našeho Vřesovického zpravodaje o pohybu a stravě a pěstování méně známých 
druhů zeleniny (světelný kořen, ačokča) dnes bylo v plánu napsat pár slov o vodě. Ať už je toto téma jakkoliv důležité  
a zajímavé, tlačí se mi do hlavy úplně jiná slova, která tedy píši. Je to o současném dění a co s tím. 

Taky máte dojem, že svět kolem nás se zbláznil, že už nic není, jak jsme byli zvyklí? Je dnes už docela těžké rozlišit, kdo 
nám lže a kdo to s námi myslí dobře, v novinách i v televizi omílají stále stejné věci ohledně koronaviru, jako by se nic 
jiného nedělo a straší nás případnými opatřeními ohledně toho či zase onoho. Bojíme se, objevuje se strach z nejistoty  
a otázky typu „Co se to děje? Proč s námi chtějí manipulovat, nařizují nám a nutí nás do věcí, které jsou nelogické a  hlou-
pé?“  Celý letošní rok je ovlivňován mnoha ději, kterým mnozí nerozumíme a možná ani nechceme. Chápu to. Většina  
z nás chce žít svůj obyčejný život, jak jsme zvyklí.

Aby si člověk alespoň zachoval svou tvář, je nutné se obrátit zpět k sobě, ke své rodině a těm nejbližším a přestat pozorovat 
okolní svět (ono nám nic neuteče). Váš klid je to nejdůležitější, co potřebujete. I když politický a vládní svět kolem vás 
bouří, zachovejte si svou hlavu a svůj klid. Nenechte se vtáhnout do boje, křiku a nadávání na současné dění. Nikomu to 
neprospěje a vám to ublíží. Když zůstanete ponořeni v hlubokém klidu, vždy vás napadne, jak z konkrétní situace vyjít, jak 
z ní ven. Panika a strach zavírá a stahuje, klid a víra v sebe přináší uvolnění a možnosti, jak situace řešit. Zhluboka dýchejte 
a vzpomeňte na to, že vše špatné jednou skončí. Nic přeci netrvá věčně.

A víte co? Já jsem zjistila, že ty informace, kterými nás zasypávají od rána do večera, vůbec nepotřebuji, že je poslouchat 
nechci, a tak jsem vypla televizi i rádio, zavřela oči a nechala se unášet svým vnitřním světem. Je to úžasné a dělám to tak 
každý večer místo televize, na kterou jsem byla zvyklá. Krásná hra. Někdy se mi vrací vzpomínky z minulosti, kdy jsem 
byla malá a kolem mě byli rodiče nebo jindy zase jsem obklopena svými malými dětmi a smějeme se a znovu mi před oči-
ma běží okamžiky jejich dětství. Anebo jindy si jen tak za zavřenýma očima představuji, co budu dělat zítra nebo jak bych 
chtěla, aby vypadala naše zahrada, co kde zasadím a poopravím a tak. Jo a taky jsem vytáhla háček a jehlice, dopletla svůj 
tři roky rozpletený svetr a na synovo přání pletu ponožky. Hromada knížek v polici, co jsem měla v plánu číst, už se také 
zmenšuje. A blbneme doma se synem a se psem, chodíme do lesa a znovu objevujeme krásu, kterou kolem sebe máme 
pořád a už jsme ji zapomněli vnímat. Obdivujeme nebe a mraky, zdravíme pocestné a ptáky, co letí kolem. Prostě jsme se 
rozhodli si to užívat a netrápit se tím, co nedokážeme vyřešit. Místo toho znovu nalézáme a řešíme svoje vlastní vnitřní 
štěstí a plánujeme v sobě svět jaký je nám vlastní. A jak to máte vy?

Moc se na vás všechny těším, až se čas zklidní a bude nám povoleno, znovu se vidět. Ať už na společných hodinách jógy 
nebo jen tak na procházce v lese, Lesparku nebo v obchodě.

Vaše Dana Slezáčková Müllerová
Foto: Zuzana Dohňanská
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TURISTIKA
Zájezd JIŽNÍ MORAVOU 2020
Klub českých turistů Vřesovice uspořádal v sobotu 
29.srpna 2020 jednodenní autobusový zájezd. Pro-
gram zájezdu byl turisticky zajímavý a pestrý. Účast-
níci navštívili a prohlédli si krásný zámek a zámecký 
park ve Slavkově u Brna, který patří k nejhodnotněj-
ším vrcholně barokním památkám na Moravě a svým 
významem daleko přesahuje hranice země. Prohléd-
li si město Slavkov s možností občerstvení a oběda  
a odpoledne odjeli do ZOO Brno. Zoologická za-
hrada v Brně byla založena v roce 1953 a chová 2200 
zvířat a více jak 300 druhů. V ZOO byla možnost po-
užít jízdu vláčkem Zájezdu se zúčastnilo 39 spokoje-
ných občanů. Tuto turistickou akci „ZÁJEZD“ jsme 
zařadili do projektu Klubu českých turistů s názvem 
„Ukončení prázdnin“. Zájezdu se zúčastnilo osm dětí 
do 14 let, které obdržely navíc hodnotné dárky.

Miroslav Vaculík, 
předseda KČT Vřesovice

Vřesovský výšlap za krásami podzimu
Letošní turistická akce byla ve stínu koronaviru a hlavně 
ovlivněná nepříznivým deštivým počasím. Za krásami 
podzimnich Chřibů zamířilo v sobotu 26. září 2020 cel-
kem 142 příznivců turistiky z 32 obcí a měst. Vřesovický 
Klub českých turistů připravil pro 19. ročník čtyři značené 
trasy od osmi do třiceti kilometrů. Podle mapky s popi-
sem trasy mohli turisté zavítat na zajímavá místa v oko-
lí obce a Chřibů. Každý účastník obdržel pamětní dárek  
a diplom. V cíli byli oceněni zlatou medaili a věcnou ce-
nou nejmladší účastník akce Martin Jedounek ze Zdou-
nek, nejstarší Josef Sedlář z Kyjova a nejvzdálenější Josef 
Táborský z Otročina u Karlových Varů. Jako nejpočetnější 
rodina na akci byla odměněna rodina Marcely Rybákové 
z Vřesovic. Nejpočetnější výpravy přišly z Kyjova, Ježova, 
Brna a Žeravic. Akce se všem započítala do soutěže „O zla-
tého turistu 2017-2021“. Odměnou byly také pěkné zážitky 
a setkání s přáteli.

Miroslav Vaculík, 
předseda KČT Vřesovice

Klub českých turistů Vřesovice
Plánované akce prvního pololetí 2021

1.1. Novoroční čtyřlístek – Okolo Vřesovic (18. ročník)

6.3. Zimní přírodou (18. ročník)

1.5. Putování Moravským Slováckem (19. ročník) 
       – Toulavý kočárek (hry,  soutěže pro děti)

Duben 2021 - jednodenní autobusový zájezd

Červen 2021 - jednodenní autobusový zájezd

Jménem Klubu českých turistů ve Vřesovicích Vám přeji 
krásné prožití svátků vánočních, pevné zdraví a mnoho 
úspěchu v roce 2021

Miroslav Vaculík, 
předseda KČT Vřesovice
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HRADIŠTĚ – VŘESOVICE
Je oficiální název kopce, nacházejícího se SZ od centra vesnice, nad zahradami v části Vřesovic zvané Podhoří. Snímek  
z tohoto místa nejlépe zachycuje terasy bývalého hradiska.

V katastru obce Vřesovice se nachází kopec zvaný Hrádek, Hradištěk. Jsou to již velmi staré názvy, které ani většině 
místních obyvatel nic neříkají. Pro nás se však staly výzvou, zjistit co se za těmito názvy skrývá. Podle nákresu uveřej-
něného Miroslavem Plačkem jeho ilustrované encyklopedii moravských hradů, hrádků a tvrzí můžeme hledat tajemný 
hrad Ranšperk, který stával na zmíněném kopci (370 m.n.m.), přibližně 1,5 km, od středu vesnice Vřesovice, severozá-
padním směrem. I když zde už neuvidíme žádné kamenné zdi, ani dřevěné palisády, dochovaný terén nás přesto nenechá 
na pochybách, že se nacházíme v areálu starého hradu. Turistická trasa na Bradlo prochází kolem zmiňovaného kopce.  
V příštím čísle bychom vám rádi nabídli podrobnější informaci o tomto místě, jako i o vesnici stejného jména.

Zpracoval a vyhotovil: Klub českých turistů Vřesovice.

TENISOVÝ TURNAJ
29. 8. 2020 proběhl tenisový turnaj ve čtyřhře o pohár obce 
Vřesovice za účasti sedmi dvojic.
Stupně vítězů obsadily dvojice v tomto pořadí.

1. Pavel Svoboda – Michal Smolák
2. Evžen Hajdaj – David Exl
3. Miroslav Vaculík – František Jurečka
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Domácí zabijačka patřila dříve k rodinným tradicím, na které se scházela 
celá rodina. Zabijačky jsou spojené hlavně s Vánocemi a Velikonocemi, 
tedy s obdobím, kdy je venku chladno. V minulosti se na vesnicích dělaly 
každý týden. Tak nějak to bylo i ve Vřesovicích. Před zabijačkou se muselo 
nachystat veškeré nádobí od hrnců, mísí, vařeček tak i naloupat česnek, 
cibuli a připravit zeleninu a koření do polévky a uvařit kroupy na jelítka. 
Ráno v den zabijačky, než přišel řezník, musela být připravena voda na pa-
ření prasete. Po porážce a oškrábání prasete, se prase pověsilo na grmolec. 
Řezník prase rozporcoval, připravil maso na vaření, které pomocníci dali 
vařit do kotle a obrátili se střeva. Tenké střevo se šlemovalo a tlusté se pra-
lo. Než se uvařilo maso, tak paní domácí uvařila zabijačkovou máčku. Jak 
bylo maso uvařené, tak se nachystala polévka a ovar a zasedlo s k obědu. 
Po obědě se začaly dělat všechny zabijačkové pochutiny: paštika, jitrnice, 
tlačenka a jelítka a oškvarky. Při domácích zabijačkách vzniklo mnoho 
humorných historek, na které rádi vzpomínáme.

Libor Pazdera

ZAČÍNAJÍ 
VEPŘOVÉ HODY......
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I když to nakonec nevypadalo, že vůbec vyběhneme na hasičskou dráhu, 
nakonec se nám přece jen zastesklo a na pár soutěží se jelo. Příležitos-
tí letos něco natrénovat nebylo moc. Po dvou trénincích vyrážíme   do 
Prušánek, kde se nám poslední roky daří , a nebylo tomu jinak ani teď. 
S výsledným časem 18:30s (pp 17:80) bereme první místo. Na začátek 
skvělý výsledek, který nás všechny navnadil na další závody. O 14 dní 
později jedeme do Poštorné, bohužel tam už to skřípalo hned na základ-
ně. Proudaři davají spoje napodruhé a rozdělovač se s velkým zpožděním 
zvedá ze základny. Strojník čeká s plynem, aby byla šance natáhnout ve-
dení. Prostřik na pravém proudu na výsledných 19:27s (LP17:60) stačil 
až na 6. místo. Dalším závodem byla Velká nad Veličkou. Tady slušně 
rozběhlý pokus zastavila nečekaná chyba, když se nám zamotala céčková 
hadice kolem rozdělovače a tím pádem zkrátila levého proudaře. Neplat-
ný pokus. O týden později míříme opět na horňácko a to do Hrubé Vrb-
ky. Bohužel nenasazený koš a nezapojený rozdělovač zastavily náš pokus. 
Posledním letošním závodem byl pro nás Hřivínův Újezd.  Tam nás opět 
zastavuje nenasazený koš mladého košaře z Hradčovic, kterého jsme si 
museli na posledních chvíli ráno zajistit. Tohle bylo z našeho závodě-
ní všechno. V srpnu jsme oženili našeho dlouholetého béčkaře Micha-
la Máčalu z Řetechova. Příští rok nás čekají změny na postech a už teď 
víme, že to bude velký oříšek vůbec poskládat družstvo tak, aby jsme byli 
schopni konkurovat okresní špici. Bohužel nemládneme a mladá krev se 
k nám nehlásí, což je velká škoda.
Závěrem bych chtěl poděkovat všem, kteří nás letos podporovali a klu-
kům za průběh hladké sezony.

Přeji šťastné a veselé vánoce 
a hodně zdraví do nového roku.

Za SDH Vřesovice
Michal Skalka

SPOLEK DOBROVOLNÝCH HASIČŮ

FOTBAL

Vážení fanoušci vřesovického fotbalu,
úvodem bychom se chtěli omluvit všem, kteří se těšili na 
Letní noc se skupinou Generace. Ta musela být zrušena 
kvůli nepřízni počasí. Je v plánu i na příští rok jako součást 
oslav 100 let TJ Sokol Vřesovice, tak věříme, že příznivci 
této kapely nebudou zklamáni. Do nového ročníku jsme 
chtěli přivítat naše fandy také sadou nových dresů, které 
jsou zatím ve vývoji. Nebude chybět ani vlajka se znakem.
 Sezona 2020/2021 byla zahájena zápasy Okresního 
přeboru. Jako první jsme na domácím hřišti přivítali TJ 
Horňácko Hrubá Vrbka včetně našich bývalých hráčů 
bratrů Blažkových a zvítězili jsme s výsledkem 2:1. Druhé 
kolo se hrálo opět na domácí půdě s mužstvem Hroznové 
Lhoty „B“. Padlo mnoho gólů a po výhře 6:4 jsme se těšili 
na čtvrtfinále. Čekal nás zápas s těžkým soupeřem Ježov  

„A“, který musel být sehrán uprostřed pracovního týdne. Za-
čátek zápasu byl nadějný, když jsme se dostali do vedení už  
v sedmé minutě. Konečný výsledek byl však 1:6 pro hostu-
jící tým Ježova. Tím naše účast v Okresním poháru skon-
čila a mohli jsme se plně věnovat zápasům v naší skupi-
ně III.B třídy. Podzimní část soutěže byla bohužel znovu 
ovlivněna pandemií, ať už sehráním zápasů bez diváků  
a následně i předčasným ukončením sezony. V neúplné 
tabulce jsme tak na průběžném druhém místě s 20 body-6 
výhrami, 2 remízami a 2 prohrami. Aby té smůly nebylo 
málo, přišli jsme v průběhu soutěže o našeho střelce gólů 
s číslem 10 Zdeňka Možíše, který se zranil v zápase s Je-
žovem „B“. Přejeme mu brzké uzdravení a doufáme, že 
na jaře bude i s bratrem Lukášem dávat další góly a my 
budeme moci důstojně oslavit 100 let TJ Sokol Vřesovice. 
Tímto bych chtěl požádat naše občany, pokud mají nějaké 
fotografie od roku 1921 z doby zakládání a rozvoje TJ So-
kol, aby se s námi o ně podělili a zapůjčili je k okopírování. 
Neradi bychom na někoho zapomněli. Chceme vzdát hold 
a dík všem, kteří za tu dobu hráli a pomáhali při vývoji TJ 
Sokol Vřesovice. Rádi bychom vás pozvali na tradiční Ples 
sportovců, který by se měl konat 23. ledna 2021, pokud to 
vládní nařízení umožní a samozřejmě na oslavy 100 let TJ 
Sokol Vřesovice. Ty jsou plánovány na 25.-27.června 2021.
Budeme se těšit. Děkuji celému týmu a všem věrným fa-
nouškům, kteří nám zachovávají svou přízeň a do nového 
roku 2021 přeji pevné zdraví a mnoho pohody.

Roman Jakubíček
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